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EL SR. PRESIDENT:

...d’avui, i en primer lloc els demanaria si es produeixen
substitucions.

EL SR. CAMPS I CASASNOVAS:

Sr. President, Antoni Camps substitueix José María Camps.

EL SR. THOMÀS I MULET:

Vicenç Thomàs, Marc Pons.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies.

1) Compareixença RGE núm. 8844/14, solAlicitada pel
Grup Parlamentari Socialista, del conseller
d'Administracions Públiques, per tal d'informar sobre les
línies d'actuació de la conselleria en la nova etapa.

2) Compareixença RGE núm. 8935/14, solAlicitada pel
Govern de les Illes Balears, del conseller d'Administracions
Públiques, per tal d'informar sobre les directrius generals
de l'acció de govern que desenvoluparà en les seves àrees de
responsabilitat, d'acord amb el programa polític del
Govern.

L’ordre del dia d’avui consisteix en les compareixences
RGE 8844/14, del conseller d’Administracions Públiques,
solAlicitada per 4 diputats membres de la Comissió d’Assumptes
Institucionals i Generals adscrits al Grup Parlamentari
Socialista, per tal d’informar sobre les línies d’actuació de la
conselleria en la nova etapa; i RGE 8935/14, del Sr. José
Manuel Lafuente Mir, conseller d’Administracions Públiques,
solAlicitada pel Govern de les Illes Balears per tal d’informar
sobre les directrius generals de l’acció de govern que
desenvoluparà en les seves àrees de responsabilitat, d’acord amb
el programa polític del Govern.

Farem el debat conjunt de les dues compareixences. 

Assisteix el Sr. José Manuel Lafuente Mir, conseller
d’Administracions Públiques, acompanyat de la Sra. Susana
Carbonell, secretària general; del Sr. Antoni Mesquida, director
general de la Funció Pública, Administracions Públiques i
Qualitat del Servei; del Sr. Antoni Torrandell, director general
d’Interior, Emergències i Justícia; del Sr. Jaume Servera, gerent
del GEIBSAU; de la Sra. Clara del Moral, gerent de l’EBAP;
del Sr. Francisco Bosch, director de l’112; de la Sra. Irene
Duran, cap de gabinet del conseller; de la Sra. Joana Noguera,
cap de premsa; i del Sr. Juan Domínguez, assessor del conseller.

Té la paraula el Sr. Conseller per tal de fer l’exposició oral
sense limitació de temps.

EL SR. CONSELLER D’ADMINISTRACIONS
PÚBLIQUES (José Manuel Lafuente i Mir):

Gràcies, Sr. President. Bon dia, senyores i senyors diputats.
Bien, comparezco hoy ante esta comisión de Asuntos
Institucionales y Generales a petición propia, pues
consideramos que ante un cambio de gobierno corresponde
comparecer ante la comisión competente del Parlamento, no
sólo para exponer las directrices generales de la acción de
gobierno de la Conselleria de Administraciones Públicas, sino...,
de las acciones que llevará la conselleria hasta final de mandato,
sino comparecer también para conocer directamente las
inquietudes de los miembros de la cámara en las materias que
son competencia.

En primer lugar quisiera dejar constancia de que el trabajo
realizado hasta ahora y a estas alturas del mandato ha sido
gracias al trabajo realizado por mis predecesores en el cargo, el
Sr. Simón Gornés y la Sra. Nuria Riera, de sus respectivos
equipos de trabajo y también de los funcionarios y el personal
de la conselleria, que ha trabajado intensamente para sentar las
bases de los cambios en la administración pública autonómica
para que sea más eficaz, más eficiente, más transparente y más
adecuada a la situación.

Y entrando en materia, como saben, después de la
remodelación del Gobierno llevada a cabo el pasado 26 de
septiembre, he asumido la responsabilidad política de encabezar
esta conselleria, fundamental para el buen funcionamiento del
conjunto de la administración autonómica, y en ella se
enmarcan funciones que considero tan implorantes como la
formación de los empleados públicos, la gestión de emergencias
y la modernización de la administración pública. El cambio de
titular de esta cartera de administraciones públicas no ha
derivado en una nueva estructura de la conselleria, sino que se
mantiene la estructura y se respeta la estructura que había en la
anterior etapa; como saben perfectamente ustedes encuadra las
dos direcciones generales: la Dirección General de Función
Pública, Administraciones Públicas y Calidad de los Servicios,
y la Dirección General de Interior, Emergencias y Justicia; así
como la empresa GEIBSA, encargada de la gestión del servicio
de emergencias, el 112 y el ente autónomo Escuela Balear de
Administración Pública. 

Quiero manifestar que con carácter general lo prudente, y
teniendo en consideración las fechas en que nos encontramos y
la situación de la legislatura, pues mi intención es continuar la
línea impulsada por los anteriores consejeros que me han
precedido en el cargo, y culminar esta acción de gobierno, que
se fundamenta en la reestructuración de la administración
pública adoptando las medidas de reforma y modernización que
sean necesarias para conseguir mejorar la agilidad, la eficacia y
sobre todo cumplir el principal objetivo de cualquier
administración pública, que es prestar el mejor servicio a los
ciudadanos, al administrado. 
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Como ustedes conocen perfectamente, el Partido Popular
como formación política que da sustento al Gobierno concurrió
a las elecciones autonómica de mayo de 2011 con una propuesta
en la que incluía una serie de acciones para modernizar y
mejorar la administración pública. Una vez obtenido el respaldo
ciudadano, un respaldo ciudadano importante e histórico en las
elecciones, se emprendió esta agenda de reformas, que eran
imprescindibles para redimensionar y adaptar la administración
pública a los nuevos tiempos, con el objetivo de que sea
funcional desde el punto de vista del ciudadano y sostenible
desde el punto de vista económico, apostando por la eficacia, la
eficiencia, como objetivos claves del servicio público prestador
de servicios. Pero las acciones del Gobierno no sólo han venido
marcada por propuestas programáticas, sino que en este
mandato se han visto condicionadas por la situación económica
del país y de las administraciones públicas, que evidentemente
no han sido ajenas a la crisis económica ni a la situación en que
se encontraban las cuentas públicas al inicio de la legislatura.

Entendemos que no tiene por qué existir una correlación
directa entre la dimensión de las administraciones públicas y la
calidad del servicio. Ese es nuestro parecer, y la administración
pública tiene que circunscribir su ámbito de actuación a las
competencias propias de los servicios públicos, dado que el
sector público no debe ser el motor económico de la sociedad ni
el generador de empleo, sino que ese cometido debe estar
reservado a la iniciativa privada. Son los ciudadanos, los
trabajadores, los emprendedores, los empresarios, en definitiva
la sociedad civil, no necesita de una administración pública
sustitutiva sino de una administración que preste los servicios
públicos con la máxima calidad y al coste adecuado, que aporte
seguridad jurídica y delimite con claridad el ámbito de
actuación en que se pueden desarrollar las actividades propias
de una sociedad avanzada como la nuestra, en definitiva, que
tiene la importante función de crear el marco adecuado la
administración pública para que sea desarrollada la vida
ciudadana garantizando la libertad y la igualdad de todos.

Con estos principios en esta consejería se implementarán las
medidas tendentes a modernizar la adaptación permanente de la
administración pública a los nuevos tiempos y a las nuevas
necesidades. Así en el año 2011 se aprobó el primer plan
estratégico de función pública, que a día de hoy es plenamente
vigente, y su ejecución se basa en la reestructuración de la
administración, la reestructuración administrativa mediante la
puesta en marcha de la auditoría interna de recursos humanos,
así como la adhesión a las medidas adoptadas por la comisión
para la reforma de las administraciones públicas dependiente del
Ministerio de Hacienda. En cuanto a acciones en mejora de las
condiciones laborales, se adoptó el primer plan de igualdad, se
ha desplegado ya en un 86% el plan, por lo que su ejecución
será plenamente operativa en los próximos meses. Se ha
desarrollado el decreto de teletrabajo aprobado en el año 2013,
todas las consellerias tienen personal trabajando a distancia. En
cuanto a la actualización normativa, se aprobó el quinto
convenio colectivo del personal laboral, que estará vigente hasta
julio de 2015; se aplica a todo el personal laboral de la
administración de la comunidad autónoma, y sirve como
modelo para las empresas del sector público instrumental. Se
aprobó el decreto de horarios especiales, que se ha aprobado en
2014 y que regula por primera vez los horarios de aquellos
colectivos que por sus características o lugar de trabajo dentro
de la administración se necesitaba que presten servicios con

horarios especiales; da mayor seguridad y garantías a los
propios trabajadores; hay 18 colectivos concretos a los cuales se
han regulado los horarios especiales.

En cuanto a otras medidas de modernización de la
administración pública que se han adoptado en esta legislatura
y tendrán correlación en los próximos meses son el decreto de
simplificación documental, que fue aprobado en el año 2013 y
que su próxima deriva será la creación y puesta en marcha de la
carpeta ciudadana, que está en marcha la fase de contratación.
Por lo que respecta a la movilidad interadministrativa se
pusieron las bases con el objetivo de disponer de un instrumento
que permita planificar los recursos humanos con eficacia en
función de las necesidades de cada momento, ya que el volumen
de áreas de la administración no es regular sino que va
cambiando, y por eso se creó la movilidad interadministrativa,
para cubrir las puntas de trabajo de servicios públicos;
únicamente se aplica a personal de servicios generales. 

En cuanto al impulso al acceso al ciudadano a la
administración electrónica, este proyecto se inscribe dentro de
los objetivos del Gobierno de conseguir una administración más
eficiente, cercana al ciudadano, más ágil y más accesible, lo que
supone simplificar los procedimientos administrativos y poner
en marcha la oficina virtual al objeto de ahorrar a los
ciudadanos tiempo y dinero evitando desplazamientos.

Se ha firmado ya el convenio de colaboración con la
Agencia estatal de evaluación de políticas públicas, AEVAL,
con el objetivo de que en los próximos meses se colabore con
nuestra consejería para la evaluación de las políticas públicas y
la gestión de la calidad de los servicios públicos de la CAIB
para asegurar una administración pública de calidad y una
respuesta a las necesidades de los ciudadanos. 

Durante el año 2014 se ha aprobado también el nuevo
decreto que regula la posibilidad de que los alcaldes de los
ayuntamientos de las Islas puedan ejercer su actividad con
dedicación parcial y ser remunerados por ello. Este decreto es
de aplicación a los ayuntamientos de menos de 6.000 habitantes
y que tengan un presupuesto inferior a 3,5 millones de euros; en
total hay 28 ayuntamientos de Baleares que cumplen con estos
requisitos. Hasta el momento de su aprobación no se
contemplaba en la legislación la posibilidad de ser remunerados
de forma parcial los alcaldes en esta línea que he explicado.

En cuanto a la mejora de la transparencia, como ya expliqué
en plenario, la comunidad autónoma también ha mejorado en
nueve posiciones el ránquing de transparencia de comunidades
autónomas desde 2010 a 2014; en 2014 ocupa el sexto lugar,
según la organización independiente Transparencia
Internacional. Y el nivel de transparencia del Gobierno
autonómico balear es de 93 puntos sobre 100, mejorando en 10
puntos respecto a la valoración de 2012 y 37 puntos respecto a
la valoración de 2010. 
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En otras materias la consejería, en relación a las
administraciones locales y fruto del trabajo conjunto con la
FELIB, entre otros, está tratando temas de administración de
calificación de competencias para evitar..., perdón, de
calificación de competencias para evitar solapamientos y
duplicidades. Asimismo un año más se ha puesto al alcance de
los ayuntamientos el Fondo de cooperación local, que dada su
especial configuración se convierte en una importante ayuda e
inyección económica no finalista a los ayuntamientos con el
objetivo de que los máximos responsables municipales lo
destinen aplicando el principio de autonomía municipal a lo que
consideren más conveniente en cuanto a las prioridades de los
gobiernos municipales.

En otra materia también especialmente importante como es
la labor que desarrolla la Escuela Balear de Administraciones
Públicas, la EBAP, como saben es el organismo que
proporciona formación a los empleados públicos que trabajan en
diferentes programas formativos con el objetivo de mejorar las
competencias profesionales de los empleados públicos mediante
una formación especializada y continuada de los mismos. En
esta materia, respecto al diseño de plan de formación, este se
configura como una estrategia organizativa para que la
administración se desarrolle, crezca y sea más competitiva, y así
el plan se estructura en formación de carácter general y en
formación de carácter sectorial, que ha sido una de las
novedades, y por primera vez se ha diseñado la formación para
cada puesto de trabajo con cursos específicos, se ha ampliado
sustancialmente la oferta formativa on line y en horario laboral,
se ha flexibilizado la inscripción en los cursos destinados a
personal sanitario con la finalidad de que la formación no sea
impedimento para la conciliación efectiva de la vida laboral y
familiar. Y hablando de formación no se puede olvidar tampoco
el FIOP, que es el servicio que se encarga de la formación, la
integración y la ocupación pública de las personas con
discapacidad, con cursos en todas las islas y donde se
consolidan este año los cursos de reciclaje destinado a
exalumnos en situación de desempleo.

Respecto a la formación con fondos propios, se ha tirado
adelante la formación, o se ha ejecutado la formación en
lenguas; se ofrecen cinco niveles de conocimiento, tres
modalidades de aprendizaje, presencial, semipresencial -por
primera vez este año-, en línea con todas las islas; se ha
descentralizado para facilitar la conciliación también de la vida
familiar y laboral, y a modo de ejemplo se ha publicado el
lenguaje administrativo, el C1, y se finalizará próximamente y
se publicará el C2. También se ha incidido en la formación de
los voluntarios de Protección Civil con seis cursos básicos
programados en Sa Pobla, Calvià, Capdepera, Formentera, se
está pendiente para este trimestre en Ciutadella y en Felanitx, y
el objetivo es dotar y estabilizar las diferentes agrupaciones de
Protección Civil a efectos de que estén bien formadas. Además
se han programado diferentes cursos de reciclaje de
desfibrilador externo semiautomático. Y en materia de extinción
de incendios, cursos de liderazgo para jefes de agrupación, que
también ha sido una novedad este año. En personal de
emergencia del Gobierno también se han realizado diferentes
cursos adaptados a sus necesidades formativas. 

Y en materia de Policía Local se ha programado una oferta
diversificada, también descentralizada y compatible con esa
conciliación familiar y personal de los funcionarios de las
policías locales; cabe destacar el curso básico de capacitación,
con 800 horas, realizado íntegramente en Ibiza, donde por
cuestiones de demanda era necesario ese curso; cursos de
actualización de normativa, de psicología forense, de
habilitación de armas de fuego, de reciclaje del policía tutor,
entre otros. Como principal novedad para este trimestre
destacaría el curso de capacitación de subinspector de policía
local, que por primera vez sin numerus clausus se realizará en
todas las islas con un formato novedoso; se han inscrito hasta
ahora 134 alumnos en este curso.

En formación de bomberos también, por último en este
apartado y como novedad, la administración central también ha
transferido fondos de formación de personal de las
administraciones locales a las comunidades autónomas, y en
este caso a Baleares le corresponden 220.000 euros.

Por lo que respecta a la Dirección General de Interior,
Emergencias y Justicia quiero resaltar que como en la gran
mayoría de ocasiones se trata de una labor preventiva, la labor
que realiza esta dirección general, analítica y callada, en la que
procuramos que esa labor tenga el mínimo de..., de
trascendencia en temas públicos, sino que se vaya haciendo esa
labor callada que hace la dirección general y que gestiona una
pieza estratégica del puzzle de esta sociedad, que es la
seguridad. Se trabaja en el reconocimiento de todas aquellas
personas y organismos que tienen la labor de proteger y velar
por los demás, con independencia de contextos y singularidades,
y por ello quiero dejar especialmente mi agradecimiento a los
policías locales, a los técnicos de emergencia y a los voluntarios
de Protección Civil, que van realizando esta labor preventiva
que he citado.

En este departamento estamos implantando actuaciones
derivadas de medidas ya adoptadas y que han tenido notable
éxito, como es el caso del servicio de policía de atención
turística, proyecto que se implantó en 2003 en el municipio de
Andratx y que en el verano de 2014 se ha desplegado en veinte
municipios. Estamos trabajando para que el próximo verano se
implante en la mayoría de los municipios de la isla, de las islas,
perdón. Este servicio está destinado a prevenir pequeños delitos
que afectan más a los turistas, mediante la formación
especializada a los policías locales y mejorando la tarea
informativa de los turistas.

Durante el transcurso del año 2014 se han formalizado dos
asociaciones de municipios para compartir recursos de policía
local en la isla de Mallorca y la Consellería de Administraciones
Públicas ha diseñado, conjuntamente con los ayuntamientos
adheridos, la propuesta de asociación que ha sido aprobada por
el Ministerio del Interior. El objetivo del Govern es que se
incremente este número de convenios de colaboración entre
ayuntamientos, entendemos que se pueden optimizar recursos
humanos y medios técnicos sacándole el mejor partido a estos
recursos y mejorando la seguridad de los ciudadanos.
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En otra cuestión, como es la modificación de la Ley de
emergencias, durante el año 2014 se han garantizado por ley las
comunicaciones entre los organismos que intervienen en las
emergencias que se llevará a cabo a través de la red pública de
telecomunicaciones común, que es el TetraIB, que se está
trabajando para que se adhieran a este sistema de
comunicaciones otros organismos, y se ha hecho y se han ido
incorporando una veintena de cuerpos de policías locales al
sistema de comunicación, un sistema que tiene que redundar en
la mejor comunicación entre los distintos organismos que
actúan en casos de emergencia. Asimismo se continua
trabajando en la implantación progresiva de las antenas para dar
cobertura a este sistema de comunicación en todas y en cada una
de las islas. 

Otra cuestión en la que se continua trabajando es en la
materia del policía tutor. Desde el nacimiento en el 2008, el
programa del policía tutor se ha ido implantando en todo el
territorio hasta llegar al curso 2013-2014 con la presencia
policial del tutor en todos los municipios donde hay instituto de
enseñanza secundaria. Hay en este momento 72 agentes velando
por la seguridad de los menores en las escuelas y en los
alrededores, de 62 municipios, en coordinación directa con las
familias, con los equipos directivos de las escuelas, con los
servicios sociales de los ayuntamientos. Se llevan a cabo
campañas específicas para afrontar la prevención del consumo
de drogas y alcohol, también entre propietarios de locales de
ocio y para prevenir los riesgos de internet y nuevas tecnologías.

Otra cuestión también importante en esta dirección general
es el fondo de seguridad pública, con el fondo de seguridad
pública... se trata de una línea de ayudas económicas, como muy
bien saben ustedes, destinadas a los municipios para cuestiones
relativas a la seguridad; con este fondo, la cuantía viene
establecida en la ley de presupuestos de cada año y el objetivo
es incentivar precisamente que los municipios tomen medidas
dirigidas a implementar la estabilidad de las plantillas, la
coordinación de la policía local y anualmente se van
introduciendo variables que incentiven la mejora y el buen
funcionamiento de la policía local a fin de lograr cada vez su
mayor profesionalización y homogeneización de las labores de
los policías.

Otra materia en la que se ha actuado son los psicólogos del
112, la conselleria ha retomado el servicio de asistencia
psicológica a las víctimas de emergencia a través del SEIB 112
con un contrato firmado con el Colegio de Psicólogos de las
Islas Baleares y gracias a un acuerdo interdepartamental con la
Conselleria de Familia y Bienestar Social. Se dispone en este
momento de 48 psicólogos: 17 en Mallorca, 14 en Menorca, 15
en Ibiza y 2 en Formentera, y además hay un equipo de 25
profesionales más para emergencias colectivas en caso de que
haya un número de víctimas elevadas.

Otra de las actuaciones en materia de la Dirección General
de Interior ha sido la adecuación de los espacios de emergencias
en Ibiza y se está estudiando la mejora de los espacios en
Menorca.

Por lo que respecta a Ibiza, se han adecuado los espacios de
uno de los edificios situados en el establecimiento de Sa Coma
con el objetivo de descentralizar los recursos materiales y
humanos, así como os dispositivos de emergencia de la isla de
Ibiza, y asimismo se está trabajando ya en la contratación de dos
operadores telefónicos en la misma isla de Ibiza para mejorar el
servicio.

Por lo que respecta a Menorca, se están haciendo estudios,
se está analizando la posibilidad de buscar un espacio público,
un espacio donde centralizar los recursos humanos en esta
materia para evitar la dispersión que hay en este momento y dar
un mejor servicio.

En materia de protección civil, por lo que respecta a esta
cuestión, se ha trabajado en tres líneas de actuación, la
modificación del Plan territorial de Protección Civil de
Baleares, que tenía una antigüedad de 15 años y se ha adecuado
y se ha aprobado este verano dicha modificación; se ha creado
el Consejo Asesor de Protección Civil con el objetivo de poner
en común temas relacionados con el colectivo de voluntarios de
las Islas Baleares; se ha modificado el decreto de voluntarios de
Protección Civil para adaptarlo a las nuevas realidades y con el
objetivo entre otros de homogeneizar los protocolos de
actuación.

Otra materia en la que se está trabajando y que
consideramos que es especialmente importante, al menos
estudiar las modificaciones, la adecuación és la modificación
del decreto de playas. En los próximos meses tenemos previsto
modificar la normativa reguladora que establece los recursos
materiales y humanos que tienen que disponer los
ayuntamientos para garantizar la seguridad de los usuarios en
las zonas de baño y playas; facilitar el control y vigilancia de
manera que sea más eficiente, vigilancia cercana con motos
acuáticas o recursos compartidos. Entendemos que una
comunidad como la nuestra en que es crucial la seguridad en
zonas turísticas y en las playas pues debemos hacer un esfuerzo
en esta materia. Por otro lado, también se intentará regularizar
el uso de la simbología, de avisos de peligros en la playas en las
que pueda haber una simbología especial para el tema de las
medusas, por ejemplo, y se abre la posibilidad de los
coordinadores de servicios de playas para que puedan redactar
planes de seguridad, siempre de forma acreditada por el EBAP.

Otra materia importante y fundamental es la Ley de
coordinación de policías locales. A través de las reuniones de
trabajo en el ámbito de la Comisión Bilateral de Cooperación
Administrativa General del Estado de la comunidad autónoma
de las Islas Baleares se ha acordado la modificación de algunos
apartados de la citada ley para su encaje en el ordenamiento
jurídico vigente, es decir, había una cuestión ahí que se había
acordado por esta comisión y que debe encajarse en la ley
vigente en este momento. Dichas modificaciones serán
introducidas en la presente ley a través de la tramitación
legislativa correspondiente.

Estamos trabajando en el reglamento que desarrolla la Ley
de policías locales, que recopilará y actualizará en un texto
refundido la diferente normativa de policía local existente, de
los distintos reglamentos en esta materia.
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También se está estudiando y se está trabajando en materia
de autoprotección de polígonos industriales. Se está mirando
conjuntamente con ayuntamientos y con los empresarios
situados en polígonos industriales la elaboración de algún
documento de estándar mínimo que sea adaptable a la
singularidad de cada uno de los polígonos industriales o
polígonos de servicios, precisamente para hacer un mapa de
riesgo en el que cada uno de ellos podamos tener localizadas
actividades que puedan suponer un riesgo. En esta materia
puede haber actividades que aisladamente no suponen ningún
riesgo pero que al estar al lado de otra actividad de forma
conjunta sí lo sean, y por eso se está estudiando en esta materia
la posibilidad de mejorar mediante planes de autoprotección los
polígonos industriales donde se centra la actividad económica
y comercial de las islas.

También se está trabajando conjuntamente con el
Ajuntament de Ciutadella en un plan de autoprotección de les
festes de Sant Joan. Dada la singularidad en este caso, se ha
decidido colaborar con el Ayuntamiento de Ciutadella y el
Consell Insular de Menorca para trabajar conjuntamente en la
redacción, supervisión y puesta en funcionamiento de un plan
de autoprotección que sirva para definir las líneas de actuación,
medios a desplegar, tanto materiales como humanos, y la
coordinación entre los distintos departamentos. Para las
próximas fechas tenemos previsto firmar el convenio protocolo
con el Ayuntamiento, de Ciutadella de forma que el personal
técnico de la Conselleria le preste toda la colaboración para la
elaboración de este plan de autoprotección que, además, podrá
ser útil y extensible a otros acontecimientos en que haya
grandes aglomeraciones de gente, de actos festivos que
organicen los ayuntamientos.

Se está trabajando también en la línea de unificar y
coordinar mejor los organismos de emergencias, coordinar las
intervenciones, reducir los tiempos de respuesta, optimizar los
recursos en materia de emergencias. En el día de hoy ya se han
integrado por ejemplo los bomberos de Mallorca y la policía
local de Palma en el seguimiento con personal destacado 24
horas, 365 días al año en la sede del 112, y estamos intentando,
pues, que esa labor de integración también se extienda a otros
colectivos.

Otras actuaciones que se han realizado recientemente, y
siguiendo en la línea en la que ya se había trabajado,
colaboración con las distintas delegaciones consulares, se
seguirá trabajando en la colaboración con las delegaciones
consulares para garantizar la existencia de personas de distintas
nacionalidades de otros países que residen en Baleares y, como
muestra de ello, recientemente firmamos un convenio con la
cónsul general de Rumania, en el que se garantizaba la
colaboración en caso de cualquier emergencia que afectase al
112 a los nacionales de dicha nacionalidad.

También estamos trabajando en una serie de actuaciones
para incrementar el nivel de gestión de los servicios policiales,
la puesta en marcha de un nuevo proyecto de evaluaciones de
protocolo de actuación, redacción de planes anuales, de
objetivos y manuales de procedimiento, normalizados con la
policía local en esta labor de coordinación que lleva a cabo la
conselleria con las policías locales.

En cuanto a la ley de actividades, que también es uno de los
textos normativos importantes que se ha aprobado durante este
mandato, y que responde a la aplicación de la Directiva europea
de servicios, se pretende con esta ley de actividades, que ha
entrado en vigor este mandato, agilizar los trámites
administrativos para el inicio de actividades, unificar la licencia
de actividades con la licencia de obras y aplicar la declaración
responsable como criterio general en cuanto a la tramitación de
licencia de actividades y, en general, pues, esta metodología de
trabajo, dotar de un nuevo impulso a la Comisión Ejecutiva de
la Junta Autonómica de Actividades de las Islas Baleares, que
es el foro de carácter técnico donde se resuelven las diferentes
eventualidades o dudas que se puedan producir con los
ayuntamientos, consells insulares a raíz de las interpretaciones
técnicas que pueda suscitar la nueva ley de actividades.

Por lo que respecta a materia de justicia, reiterar una vez
más que no se asumirá esta competencia en la presente
legislatura, dado que no se dan las circunstancias para ello, no
obstante seguiremos colaborando, y como muestra de ello son
los convenios como el convenio de colaboración que se tiene en
marcha entre la conselleria y la Universidad y el Consejo
General del Poder Judicial en materia de formación de derecho
civil de Baleares.

En definitiva, señoras y señores diputados, éstas son las
principales actuaciones que ha desarrollado y la línea de
actuación que piensa seguir desarrollando hasta el final de
mandato la Conselleria de Administraciones Públicas.

Y para finalizar, quisiera aprovechar la ocasión para
agradecer a todo el personal de la conselleria los esfuerzos que
ha realizado estos últimos años, a todo el personal de la
administración pública los esfuerzos que también ha realizado
en este cambio y esta adaptación estructural, a todos los
parámetros de... cambian los parámetros de actuación
tradicionalmente conocidos, y que reforma la administración
pública con un concepto que se ha convertido ya en inaplazable
y que continua teniendo que considerarse como una adaptación
a los nuevos tiempos que resulta imprescindible.

Por tanto, señoras y señores diputados, Sr. Presidente, con
esto he intentado trazar las líneas generales de la conselleria,
esbozar las cosas que se han hecho hasta la fecha y las líneas
que se piensan seguir, y manifestar mi disposición para
cualquier aclaración al respecto. Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Per tal de formular preguntes
o observacions tot seguit procedeix la intervenció dels grups
parlamentaris, el Sr. Conseller pot contestar globalment o
individualment les preguntes o observacions formulades.
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Ha decidit millor contestar globalment les qüestions de cada
grup parlamentari.

Per tant, primer passaríem al Grup Parlamentari Socialista,
té la paraula la Sra. Pilar Costa, per un temps màxim de deu
minuts.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Conseller, per la seva
compareixença, benvingut a aquesta comissió i a aquesta casa
com a nou conseller d’aquest govern, a vostè i a tots els alts
càrrecs que avui l’acompanyen.

En primer lloc, li he de dir, Sr. Conseller, que evidentment
aquesta no és una compareixença normal en el sentit que no
podem parlar com si estiguéssim a l’inici d’una legislatura, ni
tan sols a la meitat de legislatura amb una remodelació de
govern, ja que som a la recta final pràcticament. Per tant, no em
dedicaré a analitzar tota la seva intervenció, que ha passat per
totes i cadascuna de les àrees de la seva conselleria, sí que li
hagués agraït que com a mínim hagués canviat l’ordre de la
intervenció de la darrera que vàrem tenir, de la compareixença
de l’anterior consellera, perquè és que ens ha dit fil per randa la
mateixa intervenció de l’anterior consellera dia 5 de juny de
l’any 2003, però bé.

Dit això em centraré en qüestions concretes, sobretot de
feina que queda a la seva conselleria d’aquí a final de
legislatura. M’agradaria començar per funció pública, Sr.
Conseller, ja vàrem fer la crítica en el seu dia quan es varen
aprovar els decrets llei, dos decrets llei, a l’any 2012 on es
recollien les retallades de drets laborals i econòmics dels
funcionaris. 

El Govern ha fet públic que ara en els pressupostos per a
l’any que ve s’incorpora una partida per pagar aquest 25% de la
paga extra que, de forma irregular, varen treure vostès als
funcionaris i per tant, ara vostès estan obligats a complir aquesta
sentència judicial. Però, a part d’això, que és un compliment de
sentència judicial i no els queda més remei que fer això,
m’agradaria saber, Sr. Conseller, si la seva conselleria té previst
retornar els drets laborals i econòmics que durant aquesta
legislatura han estat traient als treballadors públics.

Per altra banda, i n’ha passat vostè de puntetes, ha fet
menció al Decret Llei de mobilitat interadministrativa que va
ser aprovat l’any passat, hem tengut ocasió de debatre’l aquí en
diferents ocasions també amb l’anterior consellera, amb la Sra.
Riera, perquè li record que, malgrat que aquest govern va treure
pit amb el Decret Llei de mobilitat administrativa, el cert és que
el Govern central va fer una advertència d’inconstitucionalitat
en aquest decret llei. M’agradaria saber, Sr. Conseller, què ha
passat des que el Govern central va fer aquesta advertència
d’inconstitucionalitat, han modificat vostès alguna cosa del
decret, tenen intenció de modificar? Li avanç, per si no... tal
vegada no li ha donat temps a saber-ho, pel poc temps que porta
a la conselleria, cosa que comprenc, que l’anterior consellera
ens va dir que tot això s’arreglaria amb la nova llei de funció
pública, el problema és que la nova llei de funció pública la
tenen també dins un calaix fa un any i mig. I a tot això ens
trobam amb un decret llei, ara ja llei evidentment, de mobilitat
interadministrativa, que és plenament en vigor, que el Govern

central va dir que era inconstitucional, i em falta el tercer
element, saber si l’apliquen, si no i com quedarà això.

En segon lloc, el tema de la Llei de funció pública. Aquest
govern s’ha caracteritzat per la persecució de la llengua pròpia
de les Illes Balears, del català, va modificar la Llei de funció
pública per eliminar el català com a requisit, que és l’obsessió
malaltissa del Sr. Bauzá, però m’agradaria saber, Sr. Conseller,
si faran la reforma profunda que necessita la Llei de funció
pública per adaptar-se a l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic, per
adaptar-se a l’EBEP. Fa dos anys, també, que ens diuen que fan
feina en això, però el cert és que els sindicats s’han queixat que,
malgrat es varen trobar amb un projecte de llei nou de funció
pública, elaborat a l’anterior legislatura, que vostès podien
modificar com volguessin, tot això ha quedat a un calaix i a dia
d’avui no tenim ni nova llei de funció pública i, per suposat, no
ens hem adaptat a l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic, el qual
és també de l’any 2007, com vostè molt bé sap.

Per altra banda, no vull ser reiterativa en alguns dels temes,
ahir va sortir a la interpelAlació que el meu grup i que la
diputada Aguiló li va fer en el Ple, però crec que és
imprescindible, sí comentar i reiterar el que passa amb la Llei de
bon govern, Sr. Conseller, una llei que és plenament en vigor i,
per tant, ens vincula a tots i vostès la incompleixen
sistemàticament. L’argument també d’aquest govern va ser que,
com que estaven estudiant, bé, no estaven estudiant, van iniciar
una modificació d’aquesta llei de bon govern, quan ja la
tenguessin arreglada i aprovada la modificació, ja l’aplicarien.
Han passat tres anys i mig de legislatura i vostès és que no
apliquen una paraula de la Llei de bon govern, i això és
inadmissible; inadmissible amb una llei del tot imprescindible,
la qual a dia d’avui ja s’ha quedat curta, perquè les exigències
de transparència i de bona administració fan que aquesta llei,
efectivament, necessiti una modificació, i jo esper que, com a
mínim, vostè i el seu grup donin suport a la Llei de
transparència íntegra que ha presentat el Grup Socialista, atesa
la inactivitat d’aquest govern en matèria de transparència i bon
govern. Bé, però, com dic, ahir ja vàrem tenir temps de... va
tenir temps vostè també de debatre un monogràfic sobre la Llei
de bon govern, però no vull deixar passar l’ocasió que és
inadmissible que aquest govern incompleixi sistemàticament
una llei plenament vigent.

Per altra banda, Sr. Conseller, hi ha un projecte que ens
preocupa especialment perquè Eivissa segueix sent l’única illa
on no hi ha centre d’emergències. Vostè, supòs, que per salvar
la cara, malgrat a l’inici d’aquesta legislatura es varen trobar
amb un pressupost d’1 milió d’euros per fer el centre
d’emergències 112 a Eivissa, aquest pressupost se’n va anar a
la caixa comú i el projecte va desaparèixer, ara se’ns diu que
s’està habilitant, és a dir, han fet net un magatzem del centre de
Sa Coma per posar dos operadors telefònics, així com el
material. Sr. Conseller, no es deixi enganyar, això segurament
serà una passa endavant, però en cap cas suplirà ni ens taparà la
boca a continuar exigint que Eivissa ha de tenir un centre
d’emergències de l’112 perquè a dia d’avui és l’única illa que
no el té, juntament amb Formentera.
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Per altra banda, bé, m’agradaria saber, Sr. Conseller, ja que
els treballadors públics d’aquesta comunitat han estat uns dels
castigats per aquest govern amb les seves mesures, que la
pregonada austeritat l’han aplicada només a qui els ha
convengut, m’agradaria saber quina opinió té vostè que ara al
final de la legislatura el Govern, en un cas concret, quan
l’exdirector general d’IB3, el Sr. Ruiz, ha decidit presentar-se
a unes eleccions, se li acomoda una plaça que no estava ocupada
d’alt càrrec al Centre Balears Europa, i tot per compensar
econòmicament una persona que ha de ser candidat del Partit
Popular.

Sr. Conseller, crec que vostè hauria de donar la seva opinió
com a responsable que és en matèria de Funció Pública després
de les retallades brutals que han viscut els treballadors públics.
Per altra banda, el Govern fa un discurs d’austeritat quan li
convé, però després veim com per la porta de darrera compensa
als seus amics. Igual que va fer el Sr. President a l’inici de
legislatura, quan va pujar el sou al personal eventual de
Presidència, pujada de sou que va ser tombada pels tribunals i
que a dia d’avui el Govern té recorregut en els tribunals de
justícia.

Per avançar, Sr. Conseller, crec que ara, a finals de
legislatura, no era tampoc l’hora de parlar-nos dels principis
generals de la conselleria, perquè ja els hem sentit per tres
vegades amb els tres canvis o els tres màxims responsables que
ha tengut aquesta conselleria, sinó que, crec que, en un exercici
de responsabilitat, el que ens hauria d’explicar la conselleria és
què pretén fer d’aquí que acabi la legislatura. És que m’ha
tornat a parlar del decret, de la modificació del decret de
platges, miri, jo... és que semblava que llegia la intervenció de
la consellera Riera, i jo li dic amb tots els meus respectes, el
mes de juny de l’any passat, perquè és que m’ha seguit el
mateix ordre, és que miri què va dir la Sra. Riera, diu:
“Igualment, en matèria d’emergències hem realitzat l’esborrany
del nou decret de platges per adaptar-lo a la realitat social i
econòmica actual”, i ara em torna a repetir el mateix, el decret
de platges, el primer pla d’igualtat, el teletreball... etcètera.

Sr. Conseller, per favor, concreti’ns quina serà la feina que
es farà d’aquí a finals de legislatura.

I una altra petició que li feim des del Grup Socialista, que,
malgrat no tenir competències en matèria de justícia, crec que
és una responsabilitat d’aquest govern no deixar perdre les
inversions que l’Estat en el seu dia tenia previstes per construir
tant els jutjats d’Eivissa com també els jutjats de Manacor. Es
va fer molta feina per aconseguir que això fos una realitat i, com
dic, a pesar de no tenir competències, el Govern de les Illes
Balears, i des de la direcció general, havia fet d’intermediari
perquè aquestes dues grans infraestructures fossin una realitat.

Per acabar ja, miri, jo només he de lamentar, quan ha fet
referència a l’atenció psicològica dins el servei de l’112,
recordar-li que això va ser un contracte que la seva conselleria
va eliminar i va deixar en l’aire durant mesos i més d’un any a
aquest govern sense el Servei d’atenció psicològica. Si ara s’ha
recuperat, a través d’un conveni, amb el ColAlegi de Psicòlegs,
ens sembla molt bé, nosaltres ho aplaudim, el que passa és que
és lamentable que aquest govern hagi eliminat serveis un rere
l’altre i ara, perquè som a la recta final de la legislatura, vagin
repescant algun projecte per salvar la cara. El mateix podem dir
de l’eliminació del Servei d’emergències de l’helicòpter de
l’112, el qual vostès també han deixat perdre o han eliminat
aquest servei.

Ara, ja que prest coneixerem amb detall els pressuposts per
a l’any que ve, ens semblarà molt bé aquells projectes que es
puguin recuperar, però sobretot demanam que no s’engany la
gent i que allò que es vagi a fer s’expliqui clarament, però no
ens repeteixin un dia rere un altre a les compareixences
propostes i projectes que des de l’any 2011 escoltam aquí i que
més del 80% no se n’ha realitzat cap.

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Diputada. Per part del Grup Parlamentari MÉS
té la paraula el Sr. Nel Martí, per un temps màxim de deu
minuts.

EL SR. MARTÍ I LLUFRIU:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, Sr. Lafuente. Gràcies
a vostè i al seu equip per ser avui aquí. Vull dir-li, abans de res,
que per part del nostre grup ens trobarà sempre al costat en tot
allò que avui ha exposat en relació amb la modernització de
l’administració, en relació amb les mesures a favor de la
transparència, del control, de la bona gestió dels recursos
públics, però avui crec que l’important és, vist el moment que
ens trobam, el període final de legislatura, és el moment de
tancar temes, sense que açò vulgui dir que tot es deixa resolt.
Som conscients, perfectament, que hi ha molts temes que
requereixen una i dues i molt temps per avançar i per resoldre
o, almenys, per, diria, fer un avanç important. Crec, però, que sí
és important deixar la casa aclarida perquè els nous que
venguin, doncs, trobin, els nous inquilins, trobin les coses
ordenades i aclarides. 

En aquest sentit, em voldria referir, primer de tot, a una llei,
jo crec que ha estat protagonista durant aquesta legislatura, que
és la Llei de funció pública. Per una banda, em voldria referir al
nou text, el text que la conselleria té damunt la taula, que va ser
objecte d’un intens treball de la mesa de negociació, que en
determinats moments era urgent de treure i en altres moments
no era tan urgent i que, segons la consellera Riera, requeria un
alt consens perquè es pogués tirar endavant. En qualsevol cas,
ja s’ha esmentat, el cert és que la llei actual no està adaptada a
l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic i, per tant aquesta nova llei
de funció pública era, és, molt necessària i per resoldre moltes
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coses, a més, que durant aquests anys s’han posat damunt la
taula i que, per tant, si la decisió és no tirar-la endavant
quedaran així, sense resoldre. Exemples, el nivell 33, massa
debatut en el carrer i en els mitjans de comunicació i no resolt
en aquesta cambra.

Per tant, crec que els ciutadans sí que han de saber si aquest
govern pensa impulsar una nova llei de funció pública o no ho
pensa fer.

Respecte de la vigent, de la Llei de funció pública vigent.
Aquest govern ja la va modificar, com s’ha dit, bàsicament per
eliminar el requisit del català i, en aquest sentit, sempre ens hem
mogut en una ambigüitat per la qual jo li he de demanar, per al
Sr. Gornés, en un moment determinat que va ser l’impulsor
d’aquesta modificació, dins la relació de llocs de treball el
requisit només seria possible, el requisit del català, només seria
requisit o seria possible en determinats casos molt puntuals;
posteriorment, ell i també la Sra. Riera van adaptar aquest
discurs i varen fer una nova interpretació de la llei a favor de
l’autonomia dels municipis, dient que respectaran absolutament
la decisió dels municipis en la modificació de la relació de llocs
de treball i la incorporació o no del requisit del català, i a mi
m’agradaria saber quin serà, quin és el criteri de l’actual
conseller: es respectarà l’autonomia municipal respecte de la
incorporació o no del requisit del català en la relació de llocs de
feina? 

Fent una passa més, i ho dic especialment per a un sector,
per al sector de la policia local, ho vàrem dir en la tramitació
parlamentària d’aquesta modificació legislativa, que uns
municipis tenguin, que un cos de policia local tengui el requisit
de català i un altre no, no sembla massa coherent i no crec que
el Govern compleixi una funció harmonitzadora. En qualsevol
cas, ja només és aquesta comunitat autònoma i la comunitat
autònoma del País Valencià que compleixen que segueixen
aquest requisit, ni Galícia ni cap altra comunitat autònoma amb
llengua pròpia actuen d’aquesta forma, tots incorporen la
llengua pròpia, a més de la llengua oficial a tot l’Estat, com a
requisit, cosa que és de sentit comú, per altra banda. Però, en
aquest sentit crec que és evident i crec que seria important saber
si el Govern s’ha adonat d’aquesta incoherència, d’aquesta
realitat que a un municipi, doncs, a un policia sí que li demanen
el requisit per accedir al cos, sí que li demanen el requisit del
català, i se’n va a un altre municipi, i no.

Allà, sense haver Llei de coordinació de policies locals,
també aquest govern va dur a terme, doncs, una nova llei de
coordinació de policies locals i estam pendents del seu
desenvolupament reglamentari. Es portarà a terme aquest
desenvolupament reglamentari?

Ja en el seu moment vàrem advertir que la disposició final
primera del desplegament de la llei, de la Llei de coordinació de
policies locals provocaria la situació en la qual ens trobam ara,
diu textualment: “Es faculta el Govern de la comunitat
autònoma perquè, en el termini d’un any, des de l’entrada en
vigor d’aquesta llei, dicti les disposicions que requereixen el seu
desplegament i la seva aplicació”. L’any ha passat, l’any ha
passat, el reglament no el tenim, ni un esborrany, ni els sectors
l’han vist. Hi haurà desplegament? Es complirà la llei? Ja no es
complirà la llei. Com ho farà per complir la disposició final

primera que autoritzava al Govern a desenvolupar el reglament
dins el termini d’un any?

Però és que aquesta, jo diria inseguretat jurídica, que ha
creat el Govern, la trobam no només a la Llei de coordinació de
policies locals, la trobam a diverses lleis les quals han estat
objecte de negociacions bilaterals amb el Govern de l’Estat, per
advertiments d’inconstitucionalitat i conflictes competencials.
Respecte de lleis que afecten la seva conselleria en tenim tres,
tres negociacions i tres acords: una, que afecta la Llei
d’instalAlacions, que vostè ha esmentat, la Llei 7/2013, de règim
jurídic d’instalAlacions i accés i activitats de les Illes Balears,
que no és la que més em preocupa perquè l’acord que assumeix
el Govern, junt amb el Govern de l’Estat, és, doncs, que
d’alguns articles cal fer una nova interpretació i que es podria
resoldre amb el desenvolupament normatiu. Una altra vegada
em torn a remetre al mateix problema, no tenim
desenvolupament i el termini ja ha acabat.

Una segona llei que l’afecta és la que esmentava abans, la
Llei 4/2013, de coordinació de policies locals. Fixin’s vostès,
l’acord, per tant el Govern assumeix que hi ha dubtes de
constitucionalitat o de coherència competencial amb l’Estat en
diversos articles, quins? El 7, el 8, l’11, el 17, el 18, el 19, el 34,
el 41, el 56, el 58, el 62 i la disposició transitòria primera. Què
passarà amb aquesta llei? S’aplica perquè és vigent, però el
Govern assumeix que en tots aquests articles hi ha, no diria
inconstitucionalitat, que a nivell mediàtic doncs és fàcil de
simplificar, però advertiments, i el Govern assumeix aquestes
contradiccions. Però és que, a més a més, si miram alguns
d’aquests articles, en els quals el Govern assumeix que hi ha
contradiccions de constitucionalitat, trobam, per exemple, a la
Llei de coordinació de policies locals, a l’article 8, que queda
reflectit a l’acord, l’article 8, de què parla?, parla de les
associacions de municipis en matèria de policia local. Perdoni,
Sr. Conseller, com s’ha portat a terme l’associació que vostè ha
esmentat en matèria de policia local? Amb la llei vigent?
Assumint que hi ha una part de dubtosa constitucionalitat o
incomplint la llei i assumint l’acord?

La veritat és que la inseguretat jurídica, principi el qual
aquest govern abanderava, doncs, la veritat, genera molts de
dubtes. 

A més a més, però, hi ha una altra llei, també de la seva
conselleria, el Decret Llei de mesures urgents en matèria de
mobilitat interadministrativa, també tres articles, 82, 82bis i
103bis, i l’acord estableix modificar i incorporar nous redactats
d’articles, no és canviar una paraula per una altra, per... no, no,
baratar articles. Quan es portaran a terme? Em sembla haver
escoltat que el seu compromís és, lògicament, acollir, recollir
aquests acords perquè el Govern els assumeix i impulsar una
modificació legislativa. Es duran a terme -i aquesta és la
pregunta- és duran a terme aquestes modificacions legislatives
-ja n’hi he dit tres o especialment dues- durant aquesta
legislatura, durant aquest temps? No ho veig previst, però bé,
m’agradaria tenir-ho clar.
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Enllaçant també, per l’àmbit temàtic, amb la policia local.
També ha estat un tema insistent, però vist que recentment a
Eivissa va fer aquestes declaracions, m’agradaria saber quin és
el plantejament de la conselleria respecte dels cursos de
formació bàsica per a policies locals. Dins el 2014 va acabar el
darrer curs i es va fer, com es va dir, es va justificar per la
demanda que feia el Consell d’Eivissa i la justificació de la
demanda era per donar estabilitat al cos de la policia local, cosa
amb la qual estam totalment d’acord. De fet, si mira la
tramitació parlamentària vam fer propostes de plans d’estabilitat
per a la policia local, a tot aquest procés de canvi de policia
turística, etcètera. Però és cert que..., em queda poc temps, és
cert que ha donat estabilitat? Del darrer curs, tots els que hi
varen accedir eren mallorquins, amb contractes de 6 o menys
mesos de treball. Tots han o abandonaran el lloc. Ha donat
estabilitat realment aquesta estratègia? La meva valoració és
que no. Però m’agradaria saber la de la conselleria.

I acab, perquè el president m’ha fet ja un advertiment,
encara que no sigui oral. Llei del bon govern, és cert que es va
debatre ahir, però jo, Sr. Conseller, entengui per què insistim en
aquesta llei; avui ho he tornat mirar, vuit debats, vuit debats va
tenir aquest Parlament sobre la Llei del bon govern, una Llei del
bon govern que, segons el Sr. Gornés, era i és vigent, obsoleta,
inaplicable, que vivíem quasi bé en pecat. Doncs en pecat vivim
encara, en pecat vivim encara. A part de l’incompliment al qual
ja s’ha fet referència, però, si tan dolenta era aquella llei, vuit
debats va provocar en aquest Parlament, doncs ara podem viure
tranquilAlament amb aquella llei i no hi ha cap voluntat, ni cap
intenció, no només de modificar-la i modernitzar-la, sinó ni tan
sols d’aplicar-la? És un compromís ja tancat? És un compromís
valorat com a innecessari?

I sí, i acab absolutament. Ha fet referència al Decret de
teletreball, a l’administració electrònica, a mesures de
modernització. Extraordinari, servirà açò per complir, i li ho
deman com a ciutadà que viu a Menorca i per tant ho coneix bé,
allò que diu l’Estatut, de no només descentralitzar, com
comprendrà hi estam totalment d’acord, sinó també
desconcentrar, aquest és el terme que utilitza l’Estatut
d’Autonomia, desconcentrar l’administració autonòmica?
Perquè ara ja amb les noves tecnologies i amb la nova estructura
possible del teletreball, l’oficina virtual, l’administració
electrònica, no hi ha excusa possible per la desconcentració.
Serà una fita que podrem veure aquests últims mesos? Moltes
gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Diputat. Per part del Grup Parlamentari
Popular té la paraula el Sr. Miguel Jerez, per un temps màxim
de deu minuts.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sr.
Conseller, en primer lloc donar-li la més sincera benvinguda a
aquesta comissió i a tot el seu equip que avui l’acompanya i
expressar-li el nostre agraïment per comparèixer en aquesta
comissió de forma voluntària.

Voldria començar la meva intervenció de la mateixa manera
que vostè ha començat la seva, reconeixent i agraint el treball,
l’entrega, la dedicació dels que l’han precedit a vostè en aquesta
responsabilitat que avui ocupa, a aquelles persones que han fet
possible en molts casos l’impossible. Per tant, reconèixer la
feina del Sr. Simó Gornés al cap d’aquesta conselleria i també
de la Sra. Núria Riera. I aprofitar també per dir-li i recordar-li
que vostè rep un llegat molt important, un llegat que coneixent-
lo com el conec, estic absolutament convençut que vostè sabrà
no només conservar-lo, que així ho farà, sinó que estic també
absolutament convençut que sabrà potenciar-lo de la millor
manera possible.

En segon lloc dir-li que pens que comença vostè prenent la
millor de totes les decisions possibles i que és el manteniment
de l’estructura d’aquest equip que ha fet possible el més difícil,
que ha fet possible el més complex i és reestructurar i és també
optimitzar el volum i la densitat de la nostra administració
pública, per adaptar-la, diria jo, amb precisió quirúrgica a les
veritables funcions a les quals està cridada i a les veritables
funcions que ha d’acomplir. I per altra banda, adaptar-la als
nous temps, als nous reptes, a les noves realitats i atorgar-li el
que s’ha atorgat a aquesta administració: agilitat, eficàcia i
funcionalitat.

Per tant, des d’aquesta perspectiva li he de reconèixer que
aquest continuisme que vostè avui o fa un mes pretén aplicar a
les polítiques de la conselleria, és el camí de l’encert, és una
aposta segura i estic convençut que és una aposta també
guanyadora. Lògicament ens estranyaria molt que vostè, després
d’un mes que du al front de la conselleria, no vengués a parlar
precisament d’allò de què parlava fa un mes l’anterior
consellera. Per tant, crec que és lògic i perfectament assumible,
les seves paraules en relació amb la política continuista que no
només vostè pretén portar a terme, sinó que entenem que ha de
desenvolupar de forma absolutament irrenunciable.

Per tant, des d’aquest punt de vista dir-li que en relació amb
la seva intervenció, que hem conegut particularment de la mà de
la Sra. Riera, tota l’activitat que desenvolupa aquesta conselleria
quant a la reestructuració de l’administració, la millora de
condicions laborals dels funcionaris públics o la pròpia
modernització de l’administració. Per tant, en aquestes
qüestions no hi entraré i sí entraré en aquelles qüestions que sí
m’han cridat especialment l’atenció de la seva intervenció.

En primer lloc dir-li que crec que és important dins
l’administració pública la transparència. Quan arribàrem al
Govern i en particular en aquesta conselleria, el Sr. Simó
Gornés, el Govern de les Illes Balears, aquesta comunitat
autònoma era una de les comunitats autònomes que més opacitat
demostrava en relació amb els serveis públics i en relació amb
la tasca de la pròpia administració, i jo crec que un dels pilars
fonamentals que dóna qualitat democràtica al sistema és la
transparència. Avui podem dir que abandonam els darrers llocs
de la classificació d’opacitat i ens situam a llocs capdavanters
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en transparència pública entorn a la gestió dels serveis
encomanats a les conselleries i al Govern d’aquesta comunitat
autònoma. L’any 2010 ocupàvem la posició 15 de 17, quasi res!,
i avui podem estar satisfets d’ocupar la posició sisena a l’any
2014, amb una avaluació de 93 punts damunt 100. No s’ha
acabat la feina aquí, Sr. Conseller, jo crec que hem d’insistir en
aquesta qüestió, perquè com dic dóna qualitat democràtica a la
gestió del Govern.

I en segon lloc centrar-me en el que fa referència a les
entitats locals, als ajuntaments, i vostè, en particular, com el
conseller tutor i que ha de salvaguardar en primera instància, si
m’ho permet, els interessos d’aquestes entitats bàsiques de
participació política i de participació ciutadana. Crec que és un
fet important que avui ens digui que es manté, crec que és una
bona notícia, el Fons de cooperació local, no esperàvem tampoc
una notícia contrària a això. Però per què li dic això? Perquè
crec que és important des del punt de vista que hi ha una nova
llei, la Llei 27/2013, de racionalització i sostenibilitat de
l’administració local, que reestructurarà competències en els
ajuntaments i avui els ajuntaments, precisament, encara
mantenen competències que no els són pròpies, competències
impròpies que assumeixen, que no els corresponen i en
conseqüència necessiten dotació pressupostària per poder
assumir precisament aquest tipus de competència. Per tant, en
aquesta etapa de transició que encara s’ha de desenvolupar, per
tal que els ajuntaments assumeixin aquelles competències que
únicament els són pròpies, aquest Fons de cooperació local estic
absolutament convençut que els servirà per assumir aquelles
competències que desenvolupen i que avui no els toca, amb una
etapa de transició important.

I parlant d’aquesta llei, precisament de la 27/2013, crec que
vostè, en particular, perquè té la responsabilitat, el seu equip
també, i la conselleria en general tenen un paper fonamental,
determinant, un paper al qual no han de renunciar, un paper de
colAlaboració, un paper de transició, un paper de mà estesa, per
tal que les entitats locals assumeixin aquestes competències,
renunciïn a aquestes competències, les assumeixin vostès i
sàpiguen aportar una combinació i un equilibri adequat, per tal
que aquesta implantació d’aquesta llei es faci de la millor
manera possible. Una llei que pretén clarificar les competències
i evitar duplicitats, que la política que ha portat endavant la
Conselleria d’Administracions Públiques al llarg d’aquest
mandat, i atorgar sostenibilitat financera als ajuntaments i
garantir el control financer de les entitats locals. Per tant, dins
d’aquest marc, la seva conselleria crec que té un paper
fonamental, determinant i que evidentment l’han d’assumir i
estic segur que l’assumiran. 

I voldria també fer esment del capítol d’emergències, s’ha
fet esment aquí per part dels distints portaveus i jo no vull ser
menys. Quan parlam d’emergències, el primer que hem de fer
crec que és reconèixer, reconèixer feina, reconèixer dedicació
i reconèixer professionalitat als que s’encarreguen precisament,
no només de contrarestar els efectes d’una potencial
emergència, sinó d’aquells que també s’encarreguen de
prevenir-la. Crec que la prevenció és paper fonamental, la
instrucció de les persones que colAlaboren amb les tasques
d’actuació, quan es manifesta, és important, i la tasca d’aquelles
persones que desenvolupen també simulacres, a fi que puguem
reaccionar a temps i puguem reaccionar, no només a temps, sinó
també en condicions. Per tant, vagi des d’aquí el meu

reconeixement al Departament d’Emergències de la Conselleria
d’Administracions Públiques.

I dit això, crec que és important també l’esforç de la
conselleria en matèria de seguretat pública, però especialment
en el Fons de seguretat pública. Podem fer moltíssimes lectures
d’això, però jo en faig una especialment, el vessant turístic. Els
municipis de les Illes Balears en gran mesura són municipis
eminentment turístics, i jo crec que una persona, abans de triar
un destí, el que fa és mirar si el destí és segur, i jo crec que això
és important. Per tant, insistir en la seguretat dels nostres
municipis, del nostre destí turístic amb fons per part del Govern
de les Illes Balears, crec que és apostar no només per un model
econòmic que ha de continuar circulant, sinó també apostar per
unes Illes Balears cada vegada més segures.

En Protecció Civil, important continuar mantenint la
formació d’aquestes persones que de forma desinteressada
colAlaboren amb l’administració, per tal de prestar logísticament
uns determinats serveis. Vostè m’ha parlat de sis cursos i més
cursos que hi ha programats, jo crec que amb això mai, Sr.
Conseller, hem de baixar la guàrdia, la feina d’aquestes
persones és imprescindible, necessària, fonamental i crec que
hem continuar potenciant-la.

I dues qüestions per acabar amb el capítol d’emergències.
M’ha cridat l’atenció dos plans que vostè ha esmentat avui en
aquesta comissió: un pla que pretén desenvolupar la protecció
o autoprotecció dels polígons industrials. Vostè sap, tots sabem,
que ens els polígons industrials hi ha determinades activitats
susceptibles de considerar-se com activitats perilloses i
qualsevol tipus d’incident podria provocar unes conseqüències
absolutament dramàtiques. Per tant, jo crec que en aquest sentit
vigilar i perseverar que l’activitat que es desenvolupa en aquests
polígons industrials i, a més, que es faci de forma controlada, és
eminentment essencial.

I una altra qüestió en aquest sentit, dir-li que el pla
d’autoprotecció de les festes, unes festes  que vostè coneix, que
són les festes de Ciutadella, crec que és important des del punt
de vista del manteniment de dues coses: la cultura i la seguretat,
crec que una cosa va unida amb l’altra i jo he de reconèixer aquí
la sensibilitat a l’hora d’intentar preservar aquestes dues
qüestions en aquest particular esdeveniment el qual té tanta
acollida per part de moltíssimes persones.

I acab Sr. Conseller, i no voldria deixar de banda, encara que
no tenim la competència, no voldria deixar de banda la justícia.
És cert que no tenim les competències, és cert que distints
governs hem insistit en intentar aconseguir les competències. És
cert que també distints governs hem desistit d’intentar
aconseguir les competències en aquesta comunitat autònoma,
però, miri, avui li he de dir que no crec que sigui el més
important en matèria de justícia tenir les competències en
aquesta comunitat autònoma. Prou feina tenim en matèria de
justícia per ara intentar tenir les competències en un moment
econòmic certament compromès. Crec que hem de ser amb
Madrid exigents, hem de ser vehements i hem de ser
ambiciosos.



1448 ASSUMPTES INSTITUCIONALS I GENERALS / Núm. 90 / 29 d'octubre del 2014 

 

Aquest grup parlamentari té per costum cada vegada que
s’introdueix en aquest Parlament la memòria del Tribunal
Superior de Justícia, té per costum presentar una proposició no
de llei i instar el ministeri que rectifiqui deficiències. Vostè sap,
és jurista, que en matèria de justícia aquesta comunitat continua
tenint deficiències. Jo crec que en aquest sentit hem d’insistir,
i qui millor que el nostre interlocutor, vostè Sr. Conseller,
perquè davant del ministeri faci precisament això,
d’interlocutor, perquè la qualitat de la nostra justícia en aquesta
comunitat autònoma sigui millor.

Hi ha moltes coses damunt la taula, altres portaveus ho han
dit, els jutjats d’Eivissa, li han parlat dels de Menorca. Crec que
és important també no perdre de vista, i acab Sr. President, que
Formentera hauria de menester un tribunal de primera instància
i instrucció, moltes vegades demanat precisament en aquesta
cambra. I també crec que és absolutament important i sobre això
precisament hem de començar a obrir debats, respecte que les
illes menors puguin tenir un jutjat contenciosoadministratiu, no
és possible que a l’hora de reclamar a l’administració, haguem
de desplaçar-nos a Mallorca per poder fer els tràmits
corresponents.

Simplement és un resum de qüestions que crec que han de
ser posades de manifest. Res més Sr. Conseller, gràcies per la
seva compareixença, gràcies al seu equip per assistir avui a
aquest acte i desitjar-li el millor des del Grup Parlamentari
Popular.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Diputat. Té la paraula el Sr. Conseller,
sense limitació de temps.

EL SR. CONSELLER D’ADMINISTRACIONS
PÚBLIQUES (José Manuel Lafuente i Mir):

Gràcies, Sr. President. Gracias señoras y señores diputados.
Agradecer a los diputados sus aportaciones, sus propuestas y
también sus quejas, o sus críticas, al Gobierno. Es decir,
entiendo perfectamente muchas de ellas y quizás hasta muchas
de ellas las podríamos compartir, porque siempre cuando tiene
la responsabilidad de gestionar, le gustaría haber resuelto
muchas más cosas de las que uno puede resolver, o tener
muchos más medios de los que uno ha dispuesto. Y entiendo
que se reclamen por parte de los responsables del ejercicio de la
oposición, la resolución de problemas que en muchas ocasiones
desgraciadamente se van alargando en exceso en el tiempo y
que no se pueden resolver con la celeridad de quien tiene la
obligación de gobernar y debe responder por ello, pues le
gustaría.

Trataré de ir contestando a las cuestiones que se me han
planteado. 

En primer lugar sobre función pública. En cuanto a la
devolución o a la propuesta del 25% de la paga extraordinaria
del ejercicio 2012, es cierto que determinados tribunales se han
ido pronunciando, en especial tribunales de lo social, o algún
tribunal contencioso administrativo por algún contencioso
interpuesto por algún ayuntamiento, alguno de ellos incluso
cuya responsabilidad de gobierno es del Partido Popular, como
usted sabe perfectamente. Pero ninguna resolución judicial lo ha
sido respecto al Govern balear. También es cierto que otras
administraciones públicas en esta materia, no solamente
suspendieron la paga extraordinaria del 2012 en alguna
comunidad autónoma, sino la del 2013 y la del 2014. Y esta
comunidad autónoma no lo hizo, como a usted le consta
perfectamente. 

No sólo se trata de..., es decir, usted plantea la cuestión de
los funcionarios públicos, lo entiendo como una cuestión como
si el Gobierno tomase esas medidas por tener algún tipo de
animadversión al funcionario público. Yo le puedo garantizar,
y supongo que discreparemos, que no es por mero capricho, ni
por ningún tipo de persecución como se ha llegado a decir, que
tengo que discrepar de esa cuestión, sino por un tema de
necesidad y de estructura económica. Precisamente se toman
medidas para garantizar la calidad de los servicios, para
garantizar la percepción de las retribuciones de los funcionarios
públicos y de los trabajadores públicos en general.

Y como responsable de Administraciones Públicas he de
manifestar lo que reiteradamente hemos dicho: es cierto, y yo
creo que cabe hacer un reconocimiento a los trabajadores
públicos en general, que sobre sus espaldas ha caído una parte
importante del esfuerzo que el conjunto de la sociedad ha tenido
que realizar para poder salir de la situación económica, y los
funcionarios públicos han sido una parte importante. No han
sido los únicos, no han sido los únicos; lo han sido los
trabajadores, lo han sido los pequeños empresarios, lo han sido
las empresas, lo han sido quienes no han podido hacer frente al
pago de las hipotecas, lo han sido quienes han quedado sin
puestos de trabajo, pero a los funcionarios públicos hay que
hacerles ese reconocimiento.

Sobre la nueva ley de función pública, quiero manifestar que
una de las intenciones era que hubiese un amplio consenso sobre
esta materia, y en este momento no existía ese consenso.
Seguiremos trabajando para intentar llegar a un acuerdo; si eso
es posible, pues perfecto, pero entendemos que la nueva ley de
función pública tiene que tener una vocación de permanencia,
tiene que tener una coordinación con el Estatuto básico del
empleado público, y que por tanto tiene que tener un acuerdo
importante con los sindicatos, pero también debe tener un
acuerdo importante y un consenso político para poderlo
desarrollar.

Respecto a la Ley de buen gobierno, es como lo del vaso
medio lleno y medio vacío. Usted me dice “no se ha ejecutado
absolutamente nada”; yo ayer, y no lo reiteraré ahora, leí una
lista de cuestiones, de aspectos concretos, de datos concretos, de
procedimientos, etc., que sí que se habían ejecutado de la Ley
de buen gobierno, y expliqué: Ley de buen gobierno aprobada
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en el último momento del anterior mandato, en el que
seguramente coincidiremos, si leemos la exposición de motivos,
en todos sus principios: transparencia, aplicación de nuevas
tecnologías, trato por igual al ciudadano, accesibilidad del
ciudadano a los documentos..., publicación patrimonial y de
rentas de los altos cargos, etc. Pero también ciertos problemas,
y ustedes tendrán que coincidir conmigo, la ley también pone
dos cosas muy importantes: no puede suponer mayor gasto y no
puede suponer incremento de plantilla, y hay algunas cosas de
esta ley, y quizá hasta me podrían acusar ustedes, o acusar al
Gobierno, porque no estaba yo, de haber incumplido la ley por
haber aplicado cosas que sí que han supuesto incremento de
gasto, porque es que no hay acción que o por dedicación de
tiempo o por dedicación de un contrato de prestación de
servicios o lo que sea no suponga incremento de gasto. Aplicar
la página web de transparencia o de sugerencias pues supone
incremento de gasto, igual entraría en contradicción con la
propia ley.

Voluntad sobre esta cuestión. Nos gustaría poder alcanzar un
acuerdo en que esta ley fuese aplicable y fuese mejorable.
También es cierto que se ha estado pendiente de la Ley de
transparencia del Estado, que se aprobó en diciembre de 2013,
y que en función de esa ley también se ha retrasado el desarrollo
reglamentario. Intentemos ver qué cosas no funcionan,
intentemos mejorarlo e intentemos sacar adelante o al menos
sentar las bases de una modificación de la Ley de buen
gobierno.

Centro de emergencias de Ibiza. Es cierto que había un
convenio en el anterior mandato. También es cierto que en el
anterior mandato se tenía que hacer una serie de actuaciones por
parte del Consell Insular de Ibiza que no se llegaron a ejecutar,
y también es cierto que en este mandato, con las restricciones
presupuestarias, como mínimo se ha habilitado una parte del
centro de Sa Coma, en el que han centralizados los organismos
de emergencia y donde habrá dos operadores del 112 y
mejoraremos. Que lo ideal sería hacer más y mejor, pues es
posible, pero eso es lo que... Como mínimo entre cero y algo la
diferencia es infinita, respecto a lo que antes se había hecho y
lo que ahora se ha hecho.

Me preguntaba sobre un caso concreto, el tema del candidato
a Calvià, y esto... En principio, vamos a ver, creo que existen
candidatos de todos los partidos políticos que ocupan
determinados cargos públicos y están ejerciendo determinados
cargos públicos hasta el final del mandato; creo que
evidentemente el cargo que tenía el Sr. Ruiz como responsable
de IB3 pues no era, siendo candidato, el adecuado, y que ocupe
otras responsabilidades compatibles con el ejercicio de ser
candidato no creo que..., creo que es una solución adecuada, no
le veo el inconveniente. En este caso supongo que vale la crítica
política, valen todas estas cosas, ¿pero cuántos candidatos de
ustedes han sido candidatos ocupando cargos públicos hasta el
final del mandato?

En justicia, evidentemente me reclama inversiones del
Estado. He de manifestarle que sí, que efectivamente creo que
es bueno que se reivindique por parte del Gobierno mejoras en
inversiones en justicia; se han hecho algunas por los distintos
gobiernos importantes en materia de justicia, pero es cierto que
se deben reivindicar, tanto a nivel del Estado como comunidad
autónoma, estas mejoras en instalaciones de justicia que no son

competencia de la comunidad autónoma. Me preguntaba..., se
alegraba del convenio con el Colegio de Psicólogos; creo que es
una buena opción, en la que conseguimos un convenio sin
comprometer recursos públicos, y logrando una colaboración
con el colegio de forma mejor y más eficiente que la que podía
haber anteriormente.

Respecto al helicóptero del 112, pues también hemos
logrado aquí una colaboración con el helicóptero que tiene en
este momento la Guardia Civil, ahorrando cantidades
importantes de dinero a la comunidad autónoma, de forma que
con el convenio, con el helicóptero actual no se tiene que tener
el gasto enorme que se tenía entonces.

Bien, no entraré en algún calificativo, como que me diga que
explicar algunas cuestiones que estaban en marcha suponga
engañar a nadie. Yo creo que he dicho las cosas como son y
cuáles están en marcha, no es mi intención engañar a nadie sino
decir las cosas como están.

En cuanto a las manifestaciones del Sr. Martí, quiero
agradecerle también su intervención, agradecerle sus
aportaciones y su preocupación por cuestiones que nos
preocupan a todos, que preocupan a los ciudadanos, y
efectivamente una de las preocupaciones de este gobierno ha
sido dejar la casa..., arreglar las situaciones de la casa, arreglar
la casa y no dejar la situación económica como la encontró, y en
caso de que venga otro pues se lo encuentre mejor de como lo
encontró el gobierno actual, en especial la situación económica.

En cuanto al texto de la Ley de función pública... he de
manifestarle en primer lugar, sobre las cuestiones de legalidad
o de inconstitucionalidad que había planteado el Estado, la Ley
de movilidad, el Decreto ley de movilidad se está aplicando en
su totalidad, salvo en el apartado que el Estado planteaba
posible conflicto de competencias, y la intención es subsanar
esta cuestión con la Ley de función pública, que sigue siendo un
objetivo de la conselleria el tirarla adelante y llegar a un acuerdo
para poderla tirar adelante. En cuanto a la Ley de actividades,
se llegó a un acuerdo pleno en cuanto a la interpretación de los
artículos de la Ley de actividades, no existe ningún tipo de
inconveniente en su plena aplicación, y por tanto con el acuerdo
alcanzado no hay ninguna cuestión pendiente. Y en cuanto a la
Ley de policías también existe un acuerdo bilateral sobre las
cuestiones planteadas sobre la constitucionalidad, y en todo caso
estaría pendiente de una tramitación legal para su modificación.

Planteaba el tema de las asociaciones de municipios. Las
asociaciones de municipios que se han hecho se han hecho con
informe favorable del Ministerio del Interior, por tanto no existe
ningún tipo de problema. 

En cuanto al nivel 33, está planteado en el Estatuto básico
del empleado público, y precisamente el gobierno del Estado
anterior amplió esta situación. Yo creo que ahí tiene que haber
un acuerdo entre todas las fuerzas políticas, y no sé si en este
caso existe este acuerdo entre los grupos de la oposición. 
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Respecto a la autonomía local y al tema del requisito del
conocimiento de la lengua catalana he de manifestar que en este
caso se trata de aplicar la ley, mantener el principio de
autonomía local, y tal como está establecido en este momento
en la Ley de función pública. Entendemos que hay una serie de
casos en que sí sigue siendo requisito y en los otros siempre es
mérito, y por tanto debe seguir siendo mérito y los
ayuntamientos deben aplicar lo previsto en este momento en la
Ley de función pública.

En cuanto a los cursos de formación de policías locales, he
de decirle en primer lugar que en el que se hizo en Ibiza no
todos los policías locales que se presentaron eran de Mallorca,
según tengo entendido había 7 que eran de Ibiza, y lógicamente
en las convocatorias no se puede pedir a los que se presentan a
los cursos cuál es su lugar de procedencia o de dónde son, sino
que se tiene que abrir a todo el mundo, sean de Ibiza, de
Formentera, de Menorca o de cualquier otro lugar. Eso sería
discriminatorio, ilegal y en este caso sí que sería
inconstitucional, como sabe el Sr. Martí.

En cuanto a la descentralización y el teletrabajo, yo creo que
la descentralización y el teletrabajo evidentemente facilitan...,
el teletrabajo facilita la descentralización; la descentralización
básicamente en las Islas Baleares se tiene que producir en todo
caso, o se produce, mediante la existencia de transferencias a los
consells insulares, el ejercicio de competencias propias de la
comunidad autónoma por los consells insulares, o la existencia,
si existen competencias no transferidas, la buena dotación y la
buena coordinación de organismos administrativos del Gobierno
en las distintas islas, y la existencia de teletrabajo pues
evidentemente puede ser una vía de esa descentralización y de
que los funcionarios puedan realizar sus funciones desde su
domicilio en determinadas funciones.

En cuanto al Sr. Jerez también quiero agradecerle su
intervención. He de decirle que efectivamente en materia de
transparencia sigue siendo un objetivo de la conselleria, no un
objetivo..., es decir, el conseguir haber mejorado los índices de
transparencia es un aliciente, pero quiere decir que uno no se
puede quedar parado en eso, tiene que seguir mejorando. La
idea es continuar mejorando en los índices de transparencia, ir
mejorando en la publicación de datos, ir mejorando en la
relación del administrado con la administración, y por tanto
estamos satisfechos del resultado obtenido, pero debemos seguir
trabajando en ese contenido. Yo creo que los funcionarios de la
conselleria que trabajan en esta materia y de las distintas
consellerias que van aportando los datos en esta materia pues es
importante, y deben seguir en ese trabajo.

Quiero agradecerles también lo manifestado en materia de
emergencias y en materia de competencias, y decir que
efectivamente el fondo de seguridad es una cuestión importante
en la que no solamente se transfieren fondos sino que se
consigue y se incentiva que las policías locales mejoren y se
coordinen mejor entre ellas y mejoren su eficacia; por eso se
puso, para incentivarlas. Coincido plenamente en la importancia
de la seguridad pública en un destino turístico, es fundamental.

Y en cuanto a sus reivindicaciones en materia de justicia,
pues también coincido con usted en ellas; dependen, como sabe,
del Ministerio de Justicia; una de las cuestiones pendientes que
tengo como conseller es trasladarme a tener reuniones con los
responsables del Ministerio de Justicia, que trasladaré estas
reivindicaciones, que son importantes tanto para el conjunto de
las Islas Baleares, y en especial para las islas menores, que
tienen déficits importantes en la administración de justicia. 

Por tanto muchas gracias a todos.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Conseller. Torn de rèplica. Per part del
Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Pilar Costa,
per un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Conseller, per les seves
explicacions. Jo molt breument només vull dir-li que, ja que ha
reconegut que encara, respecte del Decret llei de mobilitat,
continuen vigents les advertències d’inconstitucionalitat de part
d’aquest text legal, crec que no pot passar un minut més sense
que la Conselleria d’Administracions Públiques doni solució a
això, perquè si no tenen un decret llei, del qual a més han fet
molta bandera, el de mobilitat intraadministrativa, que resulta
que hi ha una part que no poden aplicar. No ho pot remetre tot
a la Llei de funció pública perquè és que això ja fa un any i mig
que ho diu el Govern; fa un any i mig que diuen que resoldran
això a la Llei de funció pública, i ara mateix també ha reconegut
que, com que no hi ha suficient consens, no podran aprovar la
Llei de funció pública. Sr. Conseller, crec que és una
irresponsabilitat mantenir-se en aquesta postura.

I per últim lamentam que al final s’emparin i siguin
còmplices d’aquestes situacions, ara que s’atraquen eleccions
autonòmiques i locals, que, a càrrecs del Govern de les Illes
Balears, se’ls passi d’un lloc a l’altre per poder garantir que
tenguin un sou públic, i el meu grup estarà vigilant que aquells
que tenen un sou públic facin la seva feina i no sigui una
tapadora per poder-se dedicar a la seva campanya electoral.
Gràcies, Sr. Conseller.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Diputada. Per part del Grup
Parlamentari MÉS té la paraula el Sr. Nel Martí, per un temps
màxim de cinc minuts.
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EL SR. MARTÍ I LLUFRIU:

Moltes gràcies. Vull referir-me a alguns punts que ja han
estat motiu de debat. En primer lloc, el requisit de català; quan
m’hi referia, em referia a aquells ajuntaments, alguns d’ells
també governats pel Partit Popular, que han decidit que a la seva
relació de llocs de feina, complint la llei, interpretant la llei
d’aquesta forma, tots els llocs de feina, tots, incorporen el
requisit de català, tots; i aquesta interpretació només tenia una
solució, que és posar per davant l’autonomia municipal, que és
la solució que finalment es va posar. Però la llei inicialment en
el debat parlamentari, tots els que som aquí ho recordam, no era
aquesta; la interpretació finalment ha estat aquesta. Molt bé, jo
l’únic que li demanava era si aquesta també serà la interpretació
que farà l’actual conseller.

Quant a la casa, bé, jo li parlava de la casa jurídica.
L’anterior govern no va deixar cap llei amb advertiments
d’inconstitucionalitat, i aquest en deixarà per ara set, i li torn
insistir: la Llei de mobilitat intraadministrativa a la qual s’han
referit, la de coordinació de policies locals, la d’activitats, en
coses no poc importants. Jo li he de dir que crec que la
impressió que m’he d’endur és que el Govern ha tancat ja el
nombre de lleis a tramitar i que, per tant, no tramitarà
modificacions legislatives per resoldre aquestes qüestions,
perdoni el meu convenciment i si vaig equivocat, digui-m’ho,
però estic convençut que no es tramitaran aquestes lleis. Per
tant, viurem amb aquesta situació de lleis vigents a les quals es
reconeix una inconstitucionalitat en coses tan importants com
associació de municipis en matèria de policia local; sistema de
selecció, causes... bé, temes de jubilació, policies auxiliars a
extingir, bé, i tot açò forma part d’una llei vigent, amb punts als
quals es reconeix que no compleix la Constitució.

Un altre punt, millora de plantilla de policies locals, crec que
avui és evident, i ho diuen els municipis, que hi ha menys
policies locals que fa tres anys i fa quatre anys, està més
envellida, jo encara no he sentit cap pla que faci front a la
situació d’envelliment, i açò els sindicats de policies locals ho
han posat ja damunt la taula, i inestable, per açò em referia al
cas d’Eivissa. Evidentment que a Eivissa hi pot anar el que
vulgui, però, quin era el motiu del curs de policia local? Si no
m’enganen els que així ho han defensat, estabilitat per a la
plantilla dels cossos de policia local d’Eivissa, estabilitat. Jo li
demanava: s’ha aconseguit realment estabilitat?, encara que hi
vagi un formenterer, un menorquí, qui vulgui hi pot anar, però
l’objectiu era estabilitat. Jo veig que no, que no, que la immensa
majoria, vostè em diu “alguns”, ara no hi ha temps per entrar al
debat aquest minuciós, però eren mallorquins, efectivament,
amb tot el seu dret, és clar que sí, però no els compensa fer tres
mesos, quatre mesos, cinc mesos i retornen lògicament a la seva
illa.

Quant a un tema que abans se m’ha passat, però al qual
també vostè ha fet referència, que és pla d’autoprotecció o el pla
d’emergències de Sant Joan. No hi ha cap dubte que si hi ha un
context potencialment d’emergències previsible, aquest són les
festes de Sant Joan. M’agradaria saber, a part de
l’assessorament al qual ja s’ha compromès el Govern, si hi
haurà algun compromís més, perquè crec que sí que hi hauria de
ser i hi hauria de ser també amb tècnics. Per les festes de Sant
Joan els tècnics d’Emergències del Govern hi eren a les
passades festes? Hi seran? Estaran a disposició d’aquest cos

integrat? I sobretot, una preocupació que vàrem debatre a la Llei
d’emergències, a la modificació, el TetraIB: es pot garantir que
al pla de Sant Joan, al centre històric de Ciutadella hi haurà
cobertura per aquest sistema de comunicació integrat que
permeti que policia, emergències, protecció civil, ib-salut, etc.,
estiguin comunicats de forma integrada? Perquè aquest element
no és una cosa qualsevol, és fonamental perquè hi hagi un pla
d’emergències crec que sòlid.

Quant a la paga extra, crec que una cosa és clara, i ho hem
debatut aquí moltes vegades, parlam de retorn d’una part de la
paga extra treballada, no de si es manté o no la retirada..., de la
paga extra treballada que va motivar els recursos i sentències,
com s’ha dit, en aquest cas jo diria que molt desfavorables que
es retorni i crec que en aquest sentit és el que pretén fer el
Govern, però bé, era una opció política i crec que aquest debat
era polític. 

El Govern va decidir seguir aquest camí, però no hi havia
perquè, n'hagués pogut seguir d’altres. Li posaré un exemple
que segur que coneix, Ajuntament d’Alaior, governat per una
alcaldessa, diputada en aquesta cambra, i que va pagar la paga
extra sense cap problema i els seus treballadors la varen poder
gaudir, són opcions, per tant, es tractava d’opcions polítiques,
no era cert -no era cert- que el Govern no tenia cap més remei
que seguir una pauta, tenia dues pautes i en va elegir una.

Sobre transparència, llei de transparència, llei del bon
govern, estarem tots d’acord efectivament amb els principis
generals, no hi ha cap dubte, però també estarem d’acord que
queda molt camí per fer i es tractava de fer un recorregut. 

És clar, un es mira els Diaris de Sessions dels primers
debats, insistesc que aquesta llei que ara tenim i no era..., era
inaplicable, és que era inaplicable, segons el Govern, de veritat,
és que... jo entenc que, bé, s’ha canviat d’opinió, però era
inaplicable, deia el Sr. Gornés, tenia articles que no es podien
agafar per enlloc, a part de la qüestió econòmica, la qüestió
econòmica, parlam de no incrementar despesa, evidentment
qualsevol activitat humana..., incrementar despesa, d’acord,
però si açò no era possible, doncs crec que el més honest seria
efectivament haver continuat amb la tramitació de modificar la
llei del bon govern i es va optar per no fer-ho. 

Hi ha moltes passes a fer, miri, n’hi posaré un que em
sembla molt evident i que sempre m’ha sorprès: les declaracions
de béns i d’IRPF de tots els que som aquí, de tots els diputats,
estan penjades, d’acord, no només de la presidenta del
Parlament, de la presidenta i de tots els diputats que som aquí.
I el Govern? El Sr. Bauzá sempre ha estat el primer a presentar
la seva declaració de béns i la seva declaració... i la resta del
Govern? I la resta d’assessors? Hi són? On els trob? No em
diguin a la pàgina web del Partit Popular, perquè parlam de dues
esferes diferents, una d’un partit, que farà legítimament el que
trobi, i l’altra la institució, Govern. On són?, jo no...

Per tant, hi ha camí, hi havia molt de camí i moltes coses a
resoldre que no estan resoltes i que valia la pena posar damunt
la taula.
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Acab amb un apunt, es parla constantment de carpeta
ciutadana com a un dels avanços, m’agradaria veure si és que és
una altra carpeta o... per saber-ho, perquè des del 2010 el
Consell Insular de Menorca va crear una carpeta ciutadana a
través de la qual, per exemple, jo mateix cada sis mesos em toca
treure el certificat de resident, -que ara diuen que dia 1 de
novembre ja no serà necessari, ho veurem, ho veurem-, carpeta
ciutadana on jo puc treure... què serà aquesta nova carpeta?
Substituirà aquesta carpeta ciutadana? Què hi ha a més a afegir
a aquesta carpeta ciutadana? Evidentment aquell procés, aquella
carpeta que es va començar el 2010 és una carpeta a la qual
s’han anat incorporant tràmits i documents que els ciutadans
poden obtenir, ho dic perquè constantment es fa referència a una
carpeta com una gran novetat, no sé on és la novetat,
m’agradaria que me l’expliqués en aquest sentit.

Acab amb el que deia al començament, és evident que
coincidim en molts de principis generals, però bé, la nostra tasca
no és coincidir només en principis generals, és convertir aquests
principis generals en fets, i aquí sí que hi ha algunes diferències.
Crec que havíem començat la legislatura amb un procés i amb
un debat respecte de transparència i d’altres normes que al final
han quedat a mig camí, pels motius que siguin, però han quedat
a mig camí i l’exemple crec que paradigmàtic és el de la llei del
bon govern, insistesc, mirin els Diaris de Sessions dels primers
mesos de legislatura, no tenen res a veure amb el que avui s’ha
transmès o hem debatut.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Per part del Grup Parlamentari Popular
té la paraula el Sr. Miguel Jerez, per un temps màxim de cinc
minuts.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Sí, gràcies, Sr. President. Simplement i com a cortesia
parlamentària vull agrair la seva compareixença una vegada més
i a l’equip que l’acompanya.

Li vull dir que els nostres dubtes i les qüestions que hem
plantejat han quedat perfectament resoltes, quedaran dies per
poder continuar parlant d’administració pública en aquesta
comunitat autònoma, especialment en els propers dies en què
han d’entrar els pressupostos de la comunitat autònoma en
aquesta cambra i, en conseqüència, més oportunitats tendrem,
més ocasions tendrem per continuar parlant de la millora de la
nostra administració pública.

Per tant, ja ho hem dit, moltes gràcies, Sr. Conseller i
gràcies també a l’equip que l’acompanya.

Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT;

Moltes gràcies, Sr. Diputat. Té la paraula el Sr. Conseller,
por un tiempo limitado de cinco minutos.

EL SR. CONSELLER D’ADMINISTRACIONS
PÚBLIQUES (José Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente, gracias, señores diputados. Bien,
agradecer una vez más las aportaciones y las propuestas que se
han realizado por todos los diputados que han intervenido.

Sobre la ley de movilidad, insisto que la parte que se han
puesto reparos de constitucionalidad no se aplica, y por tanto las
acciones... está suspendida de hecho, y por tanto, no hay
ninguna aplicación y por tanto no han ningún acto
administrativo en aplicación de esta ley que pueda suponer una
infracción del ordenamiento jurídico. Y manifestar una vez más
la intención del Govern de llevar por vía legislativa la
adaptación de esta cuestión.

Sobre las cuestiones de cargos que tengan una
responsabilidad en este momento en el Govern y que a la vez
sean candidatos, pues, reiterar lo dicho, creo que, bien, entiendo
que políticamente le puedan sacar su rédito, pero haríamos una
lista enorme de gente que ha ostentado cargos del Govern balear
que han anunciado su candidatura en las siguientes elecciones
y han seguido ostentando dichos cargos, y creo que es mucho
mejor que un candidato no tenga la responsabilidad en un ente
de información pública, que debe ser independiente, que deje
ese cargo en un ente como era IB3 y en cambio pueda
desarrollar su trabajo en otra área que no condiciona un tema de
información pública. Creo que eso es más honesto, es más
transparente que otras actuaciones, pero bueno, es el debate
político evidentemente, y en eso podemos discrepar o ver la
contradicción de lo que ha pasado a lo largo de la historia de
cargos políticos en esta comunidad autónoma.

Respecto al Sr. Martí, la cuestión de autonomía municipal,
vamos a ver, el principio de la modificación de la Ley de la
función pública era que el catalán dejase de ser un requisito para
determinados... en general, y que, evidentemente, el
ayuntamiento que considere, en el principio de autonomía
municipal, que sí que es un requisito, pues lo pueda establecer.
Ya han debatido bastante, no vamos a debatir otra vez la
modificación de la Ley de la función pública aquí en comisión,
ya se ha debatido reiteradamente, sabemos perfectamente cuál
es su posición. Nuestra posición era de que no tiene por qué ser
un requisito en determinadas funciones, sí en otras, y que sí que
tiene que ser un mérito. Y por tanto, era un tanto absurdo que en
la contratación de personal laboral o de funcionarios de un
ayuntamiento, de una entidad pública o del Govern para un
servicio por ejemplo de limpieza se exigiese un determinado
nivel de catalán a la fuerza y quedase después desierto, paso en
el Consell Insular de Menorca este caso concreto, ya se lo digo,
se lo recuerdo, y además ustedes eran los responsables entonces
en el Consell y se les quedó desierto, eran situaciones
totalmente absurdas, ¿no?, que se daban entonces y que creo que
con la modificación de la ley no supone ningún ataque a la
lengua catalana propia de estas islas, y en todo caso, lo que
garantiza es la existencia de buenos profesionales al servicio de
la administración pública, que esa es la preocupación
fundamental que nos debe velar.
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Me alegra por otro lado la importante preocupación del Sr.
Martí sobre el cumplimiento de la Constitución y el respeto a la
Constitución. Es una cuestión importante, creo que nuestra
formación política siempre ha defendido el respeto a los
principios constituciones y quizás me alegra que usted también
lo defienda aquí en comisión.

Le he explicado que en la ley de actividades no existe
absolutamente ningún problema porque era un tema de
interpretación del articulado. En la ley de policía local se llegó
a un acuerdo bilateral, es cierto que se deben modificar algunos
aspectos, se tramitará por la tramitación parlamentaria
correspondiente, ¿que se podrá hacer en este mandato o no se
podrá hacer en este mandato? Evidentemente usted sabe mejor,
tiene más experiencia parlamentaria que yo sobre el calendario
y el tiempo que tardan en la tramitación de las leyes y sabrá cuál
es la posible respuesta a esa pregunta. 

Sobre las plantillas de policía local, coincidimos en la
importancia de la formación, sobre su estructura se está
trabajando precisamente en un análisis, se hace continuamente
el análisis de las estructuras de la policía local. También hay
que tener en cuenta que la competencia de la conselleria es en
coordinación de policía local y la competencia de los
ayuntamientos es en la dotación, en su caso, de los policías
locales, no podemos pisar las competencias municipales en esa
materia y evidentemente cada ayuntamiento es libre en un
momento en que se produce la jubilación o pasan a segunda
actividad de cubrir o no cubrir esas plazas. Ahí no puede incidir
la conselleria.

En el tema de los cursos de Ibiza, precisamente para
solucionar la problemática que usted está manifestando se ha
anunciado que se iba a hacer un segundo curso ahora en Ibiza,
lo manifestamos precisamente para incidir en lo que usted
estaba diciendo, en dotar de estabilidad a la policía local de la
isla de Ibiza. La reunión que tuvimos la semana pasada en Ibiza
con el president del Consell, anunciamos el compromiso de la
conselleria de que hubiese un segundo curso y evidentemente ya
hemos hablado de cuáles son las condiciones de los aspirantes
a ese segundo curso.

En cuanto al plan de autoprotección de les festes de Sant
Joan de Ciutadella, primero, no podemos hacer una cosa antes
que la otra, no podemos decir qué medios vamos a tener y
destinar si no tenemos primero el plan de autoprotección, es
decir, no le puedo decir: irán todos los medios de la conselleria
en aplicación del plan de autoprotección que se está elaborando.
Primero tengamos el plan de autoprotección, veremos qué nos
dicen los técnicos,  necesitamos equis personal de estas
características, equis personal de las otras, y entonces,
evidentemente tendrá el Ayuntamiento de Ciutadella el apoyo
y la colaboración de la conselleria y de los medios técnicos de
la conselleria, que, por cierto, sí que estaban presentes el año
pasado en el Ayuntamiento de Ciutadella, estaban presentes,
pero evidentemente era un evento organizado por el
ayuntamiento, pero sí que estaban.

Sobre el sistema de comunicación del TetraIB, pues, en ese
momento está en vías de implantación, como usted sabe y
precisamente una de las cuestiones que estarán solucionadas
perfectamente el año que viene es la total cobertura en
Ciutadella y en eso se está.

Sobre el tema de las pagas extraordinarias, manifestar
también -que no lo he comentado- que además del tema de la
paga extraordinaria, se incrementan los beneficios sociales, las
ayudas por estudios, por libros, etc., es decir, el Gobierno hace
un esfuerzo importante en dar a los empleados públicos, de
forma totalmente merecida -de forma totalmente merecida-,
pues parte de las restricciones que se habían tenido que adoptar
para lograr los objetivos de equilibrio presupuestario en esta
materia.

Ley de transparencia y bon govern, lo he manifestado
anteriormente, creo que es una ley que en principios estamos de
acuerdo, que en aplicaciones concretas existen ciertas
incoherencias y ciertas cosas que técnicamente resultan difíciles
de aplicar, que estamos dispuestos a, como mínimo, trabajar en
presentar una modificación de esta ley, que ofrecemos la
posibilidad de intentar alcanzar el máximo consenso en este
sentido.

Y que, en cuanto a las declaraciones de bienes y de
patrimonio, pues al menos la formación política a la que
pertenezco los tiene en su página web, hay otros que ni eso, ni
en la página web ni en ningún sitio.

En cuanto a la carpeta ciudadana, está en vías de
contratación la aplicación de la carpeta ciudadana que tramita
la conselleria, se trata de que a cualquier ciudadano no se le
requiera la presentación de documentación que ya esté en
cualquier trámite de la Administración Pública de la comunidad
autónoma. Se trata, además, de que esté coordinado con
carpetas ciudadanas de otras administraciones públicas, es decir
que al empresario que tenga que tramitar una determinada
licencia o actividad en una administración, no se le pida la
escritura otra vez de constitución de la sociedad o la escritura de
sus poderes o al ciudadano que tiene escaneado su DNI y su
Libro de Familia, sino que esté en la carpeta ciudadana y desde
allí puedan acceder todas las consellerias y, por tanto, evitar la
petición de documentación de forma reiterada.

En cuanto a lo manifestado por el Sr. Jerez, pues,
agradecerle su intervención, decirle que evidentemente estamos
a su disposición para cualquier tipo de información y como he
dicho recoger sus propuestas y sus sugerencias.

Sin más, muchas gracias a todos.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Conseller. Una vegada esgotat l’ordre
del dia volem agrair la presència del Sr. Conseller i dels seus
acompanyants.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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